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fundazol, 2,4-D and Roundup and degree of display the teratogenesis on pine by using chemicals separately and in 
combination were carried out. And also studied the influence on teratogenesis of pine the exceeding of recommended 
pesticide dose. Impact on the seedlings of each pesticide was studied in small plot experiments. At the end of experiment 
2-year-old pine seedlings were dug up and divided into groups according to the morphological structure (phenotype). 
Pesticide residues in the soil and in seedlings was determined by gas chromatography. It is found that a violation of the 
morphological status of pine seedlings under the influence of both individual pesticides and their complex has a distinct 
character, so the teratogenesis of pine seedlings can be used as a bioindicator on presence of chemical contamination 
of the soil.
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Представлены результаты сравнительного исследования эффективности способа очистки почвы от пести-
цидной токсичности в лесных питомниках с помощью кооперативного действия микроорганизмов в разные по 
количеству осадков годы с характеристикой флюктуации основных таксономических групп микроорганизмов. 
Эксперименты проводились на основе мелкоделяночных опытов в лесном питомнике.  В опыте исследовалось 
влияние на флюктуацию микроорганизмов и деструкцию пестицидов внесением их на трех видах подстилки: 
из насаждений березы (березовая), сосны (сосновая) и смешанных по породному составу насаждений (смешан-
ная). Контролем служили делянки без внесения подстилки. Эффективность разложения пестицидов оценива-
лась по выходу сеянцев сосны нормального фенотипа. Также изучались активность каталазы, количественный 
учет микроорганизмов. Опыт проводился в разные по гидрологическим условиям годы. Показано, что в до-
статочно обеспеченный осадками год перенос в почву, загрязненную пестицидами, подстилки с сапрофитами 
оказывает положительное влияние на сеянцы независимо от состава насаждения. При неблагоприятных усло-
виях для жизнедеятельности микроорганизмов не происходит деструкция пестицидов, о чем свидетельству-
ет отсутствие различия с контролем по выходу сеянцев нормального фенотипа. При этом изменяется состав 
микробоценоза: снижается количество сапрофитных бактерий, способных разлагать сложные органические 
соединения.
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Results of effectiveness research method of cleaning soil from pesticide toxicity in forest nurseries due the 
cooperative action of microorganisms in different by rainfall ability years with description of fluctuations major 
taxonomic groups of microorganisms are presented. Researching was carried out on the basis of small plot experiments 
in forest nursery. Influence of fluctuation on microbial degradation of pesticides and their submission for three types 
of forest litter: birch, pine and mixed (taking from forest stand with different species) was investigated. Control plots 
were without making forest litter. The efficiency of pesticides decomposition  assessed by the exit of pine seedlings 
normal phenotype. Also studied the activity of catalase and number of microorganisms. The experiment was conducted 
in years different  by the hydrological conditions . It is shown that in a well provided rainfall year the addition the 
forest litter with saprophytes to the soil contaminated by pesticides, has a positive effect on seedlings, regardless of 
stand composition . Under unfavorable conditions for microbial activity the destruction of pesticides was not occur, 
as evidenced by the absence of differences with control plots by number of the seedlings with normal phenotype. 
This changes the composition microbocenosis: reduced number of saprophytic bacteria capable of degrading complex 
organic compounds.
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В работе представлены экспериментальные данные о влиянии пробиотиков на биохимические показатели 
сыворотки крови гусят-бройлеров кубанской породы. Установлено, что наиболее высокий уровень обмена бел-
ка регистрируется у гусят-бройлеров в 20-дневном возрасте. Применение пробиотика Витафорт в дозе 0,05 мг 
на 10 кг живой массы и пробиотика Лактобифадол в дозе 0,2 г на 1 кг живой массы способствует увеличению 
концентрации общего белка в сыворотке крови на протяжении практически всего периода исследований, в 
том числе альбумина на протяжении первого месяца выращивания молодняка птицы. Наиболее высокий уро-
вень содержания глюкозы в сыворотке крови наблюдается в период с 30-го по 62-ой день выращивания гусят-


